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Active promotion of digital technologies in the energy sector requires a change in the principles of building energy systems, as well as the concept of their expansion planning. The need for digitalization of infrastructural energy systems is determined by significantly increasing consumer requirements for reliability and quality of energy supply, which are caused by digitalization and computerization of technologies among consumers. The functioning of infrastructural energy systems that are transforming as a result of the innovative development is fundamentally impossible without effective control systems that are implemented using advanced information and communication technologies and intelligent digital tools. Energy systems are becoming sophisticated cyber-physical systems. At the same time, the problems of cybersecurity are exacerbating [1,2].

The joint functioning of several types of energy systems in the form of a single integrated energy system provides new functional capabilities to improve the efficiency, reliability and quality of energy supply [3,4]. The use of digital technologies in integrated energy systems provides the collection, processing, transmission and representing of information on all components of the system regarding all aspects of integration.

Digitalization of integrated energy systems is carried out in the following two directions:

· application of digital technologies for individual subsystems for the purpose of their control;

· the use of digital technologies for technical and technological integration solutions in order to ensure coordination of subsystems and the implementation of system-wide goals.

The adoption of digital technologies in integrated energy systems contributes to the organization of flexible, coordinated control of the expansion planning of such systems. 
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Активное продвижение цифровых технологий в энергетике требует пересмотра принципов построения энергетических систем, а также концепции управления их развитием. Объективная необходимость цифровизации инфраструктурных энергетических систем определяется существенно возрастающими требованиями потребителей к надежности и качеству энергоснабжения, обусловленными цифровизацией и компьютеризацией производственных технологий потребителей. Функционирование трансформирующихся в результате инновационного развития инфраструктурных энергетических систем принципиально невозможно без эффективных систем управления, реализуемых с использованием передовых информационно-коммуникационных технологий и интеллектуальных средств на цифровой основе. Энергетические системы становятся сложными кибер-физическими системами. При этом обостряются проблемы кибербезопасности [1,2].
Совместное функционирование нескольких типов энергетических систем в виде единой интегрированной энергетической системы предоставляет новые функциональные возможности для повышения эффективности, надежности и качества энергоснабжения [3,4]. Применение цифровых технологий в интегрированных энергетических системах обеспечивает сбор, передачу, обработку и получение информации по всем составляющим компонентам системы относительно всех аспектов интеграции. 
Цифровизация интегрированных энергетических систем выполняется в следующих двух направлениях: 
· применение цифровых технологий для отдельных подсистем с целью их управления;
· применение цифровых технологий для технических и технологических решений по интеграции с целью обеспечения координации подсистем и выполнения общесистемных целевых установок. 
Внедрение цифровых технологий в интегрированные энергетические системы способствует организации гибкого, скоординированного управления развитием таких систем. 
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